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První jarní vlaštovky

První jarní prodej Českého zahrádkářského svazu Koloveč v sobotu
2. března měl bohatý sortiment, od macešek, petrklíčů, cibulovin, přes za‑
krslé okrasné dřeviny až k sadbové cibuli a bramborám. Foto Petr Dolejš

Starostové DSO Kdyňsko jednali o dalším postupu prací na projektové do‑
kumentaci cyklotrasy v úseku Domažlice – Spáňov. Setkání se zúčastnili
také zástupci města Domažlice, obce Nevolice a projektant Ing. Jaroslav
Rojt.  Vlastimil Hálek

Vítání jara v Mrákově, které se zpravidla koná pátou postní neděli zvanou
„Smrtná“.  Moranu – slaměnou figuru oblečenou v ženských šatech ‑ děti
vynesly ze sálu a za zpěvu písní ji vhodily do rybníka. Barevnými mašlemi
ozdobily břízku, a tím přivítaly jaro.  Eva Květonová, foto Zdeněk Zrůst

V Libkově slavili MDŽ ochutnávkou vína a slivovice. Pozvání přijal pan St.
Kopecký, který celý večer podával různé druhy vín z Pálavy a slivovice a za‑
jímavě k nim vyprávěl. Příjemný a veselý večer se líbil nejen ženám, ale i
mužům, navíc bylo připraveno občerstvení. Poděkování za přípravu patří
obci a SDH Libkov. B. Černá, starostka obce
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Delší dobu se uvažovalo, že si Podzámčí zaslouží
svůj znak, nebo erb. V loňském roce se tomu stalo.
Zákon 128/2000 Sb. v § 34a stanoví mj., že obce mo‐
hou mít znak a vlajku obce a že předseda Poslanecké
sněmovny může obci, která nemá
znak nebo vlajku obce, na její žádost
znak nebo vlajku obce udělit. Proto
se držme následujícího znění záko‐
na a dovolme si z něj citovat:

„Právo užívat obecní symboly
uděluje předseda Poslanecké sně‐
movny na základě doporučení Výbo‐
ru pro vědu, vzdělání, kulturu, mlá‐
dež a tělovýchovu. Žádosti o udělení
symbolů obce projednává Podvýbor
pro heraldiku a vexilologii, který je
součástí Výboru pro vědu, vzdělání, kul‐
turu, mládež a tělovýchovu, jenž vyslovuje
souhlas s návrhy znaků a vlajek obcí. Evidenci žá‐
dostí o udělení obecních symbolů vede uvedený sně‐
movní podvýbor, který současně publikuje informa‐
ce o nových obecních symbolech České republiky
v systému REKOS (Registr komunálních symbolů).
Právo užívat znak místní části obce či městské části
města, pokud se nejedná o samosprávnou městskou
část statutárního města, není v současnosti v zákoně

o obcích upraveno. Užívání znaku místní části tak
nepodléhá výše popsané schvalovací proceduře a
znak místní části obce, resp. městské části města te‐
dy není znakem ve smyslu zákona o obcích. Znak pro

místní část Podzámčí je ovšem, i při
absenci schvalovací procedury dle zá‐
kona o obcích, připraven dle metodic‐
kých pokynů pro tvorbu znaků obcí
schvalovaných Podvýborem pro heral‐
diku a vexilologii Poslanecké sněmov‐
ny Parlamentu České republiky a sa‐
mozřejmě také dle obecných heraldic‐
kých zásad.“

Tomu všemu bylo dostáto a Podzám‐
čí se může honosit svým znakem. Z ná‐

vrhu heraldika Mgr. Jana Tejkala, vznikl
doslovným návrhem znak, který slovním

popisem naznačuje, že: „V červeném štítě na ze‐
leném návrší čtyřmi stínkami cimbuří zakončená stří‐
brná věž s černým vchodem a dvěma černými  okny
pod sebou. Věž provází vpravo tři zkrácená břevna
a vlevo tři tlapaté křížky pod sebou, vše stříbrné.“

Dle symboliky znakových figur, ze kterých Mgr.
Tejkal vychází, znamená, že figura věže na návrší
připomíná hrad Rýzmberk a polohu místní části
Podzámčí mezi vrchy Rýzmberk, Škarman a Kravař.

Figury zkrácených břeven odkazují na erb pánů
z Rýzmberka. Figury tří křížků symbolizují kapli
Nejsvětější Trojice a odkazují také na druhé a třetí
pole čtvrceného erbu hraběcí rodiny Stadionů, poz‐
dějších majitelů někdejšího rýzmberského panství
(v rámci koutsko‐trhanovského dominia), kteří za‐
počali s parkovými úpravami hradu a ve zřícenině
hradu vystavěli mj. rozhlednu.

Podle autora návrhu znaku vycházejí znakové
tinktury návrhu znaku takto: „Ve všech variantách
návrhu znaku místní části Podzámčí vycházejí zna‐
kové tinktury z erbovních tinktur pánů z Rýzmber‐
ka, jimiž jsou stříbrná (neboli bílá) a červená. Tyto
tinktury jsou současně také dominantními tinktura‐
mi znaku města Kdyně, jehož je Podzámčí místní
části“. Veškeré citace vycházejí z díla: Návrh znaku a
vlajky pro místní část PODZÁMČÍ, stvořeného Mgr.
Janem Tejkalem a ze zákona 128/2000 Sb. Velké po‐
děkování patří členům SDH Podzámčí, kteří se
o znak obce zasloužili. Znak bude sloužit i jako zá‐
klad pro hasičský prapor, který členové SDH před‐
staví veřejnosti na oslavách 111 let od založení je‐
jich sboru. 

Tyto oslavy proběhnou 31. 8. 2024 na Podzámčí.  
Vojtěch Dvořák, člen komise pro 

správu přilehlých částí obce Kdyně
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Podzámčí má vlastní znak

Dokonce i na Nový rok, kdo do sportu je cvok… Pálka, míček, půllitr do kulturní síně při‐
létl. Díky tomuto odhodlání mohlo začít Novoroční pingpongové klání, a za to všem zú‐
častněným velké poděkování!  Martin Štípek, foto Zdeňka Štípková

V Loučimi uspořádali hasiči jako dárek že‑
nám k jejich svátku divadelní odpoledne.
V restauraci pana Matějky sehrál spolek
Máj ze Kdyně hru Ruprecht, hradní strašid‑
lo. Po  představení dostala každá žena ka‑
rafiát, kávu a chodský koláč a zahráli man‑
želé Trefancovi.  Z. Huspek

V loučimské hospodě

Sedmnáct příznivců, z toho dvě ženy a dva mladí do 15 let, dorazilo na konci roku 2023 do Hluboké, aby
v tamním sále změřilo své dovednosti ve stolním tenise. Kromě čtyř domácích hráčů se zúčastnili hráči ze
Kdyně, Hostouně, České Kubice, Domažlic, Kouta na Šumavě a Mrákova. Hráči byli rozděleni do tří skupin.
Muži 15‐60 let, ženy, mládež a senioři. Vítězem první skupiny byl pan Matějka z České Kubice, druhý Koci‐
án ze Kdyně a třetí Baštář ze Sokola Domažlice. Ve druhé skupině zvítězil Josef Holý, na druhém místě
skončil organizátor turnaje Václav Vogeltanz. Mezi ženami kralovala Petra Jiřiková ze Sokola Hluboká.

Třetí skupinu do 15 let ovládl Ně‐
mec, druhá Štípková a třetí Strnad
ml. Turnaj finančně podpořilo měs‐
to Kdyně a Sokol Hluboká, věcné ce‐
ny od Pivovaru Holba obdržel každý
účastník turnaje. Poděkování patří
hráčům a paní Strnadové za pořa‐
datelství.  

Václav Vogeltanz, předseda stolní‑
ho tenisu, foto František Strnad

Pro vědomí, že v Nové Vsi se nelení!

Jedenáctý stolní tenisový turnaj v Hluboké



První koncert v letošní sezóně Kruhu přá‐
tel hudby ve Kdyni přinesl zaplněné soko‐
lovně krásný posluchačský zážitek. Koncert
se konal k oslavě 200. výročí narození Bed‐
řicha Smetany. 

Snad žádný jiný národ nemá v hudebním
odkazu takové dílo, oslavující přírodu, dáv‐
nou historii i způsob  života lidí, jakým je
cyklus 6 symfonických básní Bedřicha Sme‐
tany Má vlast. Titánská vůle a hudební před‐
stavivost geniálního skladatele zvítězila nad
prázdným tichem, které se rozprostřelo v
průběhu komponování první symfonické
básně Vyšehrad  po silném hučení v jeho
uších. Bedřich Smetana do‐
kázal hluchotu překonat a v
závěru svého života vytvořil
díla, která jsou hudebně zce‐
la dokonalá. 

Cyklus symfonických bás‐
ní Má vlast vždy provázel
pohnutými okamžiky našich
dějin. Bylo to legendární
provedení za nacistické oku‐
pace v červnu 1939 Václa‐
vem Talichem, na jehož kon‐
ci posluchači v hledišti Ná‐
rodního divadla spontánně
zpívali národní hymnu.  V  květnu 1990
jsme slyšeli při zahájení Mezinárodního hu‐
debního festivalu Pražské Jaro jen stěží  ně‐
kdy předstižitelné provedení Českou filhar‐
monií s navrátivším se dirigentem Rafaelem
Kubelíkem. Plzeňská filharmonie byla účas‐
tna mnoha historických podání díla, a to
pod taktovkou jednoho z osvoboditelů ame‐
rické armády amerického dirigenta švýcar‐
ského původu Waltera Duclouxe. Kdyňský

koncert potvrdil, že má interpretaci tohoto
díla v uměleckých genech již zakomponova‐
nou.  Bedřich Smetana a Plzeň jsou totiž ne‐
oddělitelné pojmy. V sokolovně jsme Mou
vlast v novodobé historii vyslechli poprvé
před několika lety  13. ledna 2012, a to při
otevření po rekonstrukci. Bylo to na den
přesně, kdy jsme si připomínali 150. výročí
narození významného regionálního histori‐
ka a starosty sokolské obce župy Plzeňské
Emila Tšídy, který se o stavbu kdyňské so‐
kolovny zasloužil. Dirigentem tehdejšího
koncertu byl někdejší šéf Plzeňské filhar‐
monie Koji Kawamoto. Letos přijela Plzeň‐

ská filharmonie opět se šéfdi‐
rigentem japonského původu
Chuheiem Iwasakim, absol‐
ventem pražské konzervatoře
a Akademie múzických umě‐
ní. Jak se opět ukázalo, mají
k české hudbě japonští umělci
mimořádný vztah. Zásluhou
japonské televize se konec‐
konců zachoval i videozáz‐
nam z posledního provedení
Mé vlasti Českou filharmonií a
Rafaelem Kubelíkem v Tokiu.
Nepopsatelné nadšení poslu‐

chačů hned po doznění posledních tónů
Blaníku dodnes působí až mystickým doj‐
mem.  Koncert ve Kdyni byl po všech strán‐
kách vynikající a umělecky gradoval v po‐
sledních dvou básních. Tábor i Blaník pojal
dirigent v celé své dramatičnosti a národní
oslavě, jak to zamýšlel a bohužel sám přímo
neslyšel geniální autor. Opět se ukázalo, že
Mé vlasti svědčí energické a přitom tradiční
podání  bez snahy hledat  v ní za každou ce‐

nu   nějaké interpretační umělosti. Má vlast
zazněla tak, jak ji známe z těch nejzdařilej‐
ších  provedení tohoto díla. Smetanovo ku‐
laté výročí narození nemohlo být lépe vzpo‐
menuto a vzácný večer jistě zůstane v mys‐
lích posluchačů coby  trvalá památka na ne‐
zapomenutelný večer.  

Ing. Vladislav Vilímec, senátor PČR, 
zastupitel města Kdyně
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V srpnu loňského roku se občané zajímající se o dění v bývalém ka‐
menolomu zaradovali. Ministr životního prostředí pro zjevné vady v ří‐
zení zrušil rozhodnutí o stanovení chráněného ložiskového území
(CHLÚ) Smržovice. Jde o obrovský průlom, neboť pokud by se tento
krok, který iniciovali majitelé nemovitostí dotčených stanovením CHLÚ,
nezdařil, rozhodnutí o stanovení CHLÚ by platilo v plném rozsahu a mě‐
lo by do budoucna pro tyto obyvatele fatální následky. Radost však, jak
už to tak občas bývá, netrvala dlouho. Společnost Eurovia, a. s., svoji žá‐
dost o stanovení CHLÚ po tomto nezdaru nestáhla, ale naopak požádala
o znovuobnovení řízení. Všechny pak zarazila nformace, že společnost
Eurovia podala žalobu na ministerstvo životního prostředí z důvodu
zrušení rozhodnutí o stanovení CHLÚ. Koncem února letošního roku
Městský soud v Praze tuto žalobu projednal a po právu zamítl. Tvrzení
o protizákonnosti CHLÚ bylo potvrzeno! Není však definitivně vyhráno,
protože řízení o stanovení CHLÚ pokračuje dále a těžař trvá na jeho sta‐
novení. V současné době proběhlo jednání na Ministerstvu životního
prostředí, ze kterého spolek zatím nezná výsledek, nicméně členové
spolku a právní zástupce spolku vyvinuli nemalé úsilí na tom, aby CHLÚ
nebylo vyhlášeno nebo jen v rozsahu současného dobývacího prostoru. 

Právní zástupce spolku, příp. předsedkyně spolku se také velice in‐
tenzivně snaží vyzývat město Kdyně ke spolupráci, případně jim posky‐
tují předmětné dokumenty a apelují na aktivní účast při správních jed‐
náních ve prospěch společné věci, tj. hájení zájmů svých občanů a
ochranu místní krajiny. Bohužel ze strany vedení města jde zatím větši‐
nou jen o plané sliby a spolupráce stále probíhá jen „naoko“. 

Ale i přes nemalé finance a časovou náročnost je spolek odhodlán
bránit místní nádherný kraj do posledního dechu. Jsme si vědomi, že jde
o nerovný boj, ale jednáme v zájmu zachování přírody a klidného žití
okolních obyvatel a chceme tuto nádhernou krajinu uchovat i pro bu‐
doucí generace. Proto děkujeme našim právním zástupcům i Vám všem,
kteří nás podporujete v našich aktivitách!

Vážení čtenáři, sami vidíte, že událostí a aktualit má náš spolek spous‐
ty. Můžete nás sledovat na našem aktivním facebookovém profilu: STOP
kamenolomu ve Smržovicích. Budeme se těšit na milá setkávání třeba
při putování po křížové cestě nebo u nějakých dalších společných pro‐
jektů. 

Bc. Jarmila Skalická, předseda spolku 
STOP kamenolomu ve Smržovicích, z.s.

Filharmonie a Má vlast ve Kdyni

TĚŽAŘI OPĚT ÚTOČÍ!  TENTOKRÁT ŽALOBOU

Ing. Vladislav Vilímec

Ve Všerubech díky projektu Mléko do škol
mohou žáci každoročně vedle pravidelných
dodávek mléčných výrobků ochutnat i další.
Tentokrát to byly různé druhy tvarohů a jo‑
gurtů s tvarohem. Vzhledem k tomu, že bílé
výrobky se s velkým ohlasem moc nesetkávají,
za přispění rodičů jsme nakoupili rohlíky,
marmeládu a kakao a trochu vše ochutili. Po‑
tom se už kolem nabízených dobrot tvořily
hloučky a žáci porovnávali, který výrobek
chutná nejvíce.  Renata Reifová

Ochutnávkový koš
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V sobotu 3. února proběhla v Dobříkově val‑
ná hromada okrsku č. 10 Pocinovice.
Zúčastnilo se celkem 23 funkcionářů hasičských
sborů z Libkova, Loučimi, Chodské Lhoty, Dobří‐
kova, Smržovic a Pocinovic a kromě Pocinovic
byli přítomné též starostky Loučimi a Libkova a
starostové Chodské Lhoty a Kdyně, pod níž spa‐
dá Dobříkov a Smržovice, a starosta OSH Do‐
mažlice Petr Drahoňovský. Jednání s klasickým
průběhem řídil starosta okrsku Leon Stavovčík. 
SDH Loučim zde měl početné zastoupení: velitel
okrsku J. Šváb, jednatel okrsku J. Grösl, strojník
okrsku J. Široký, zpravodaj okrsku Z. Huspek,
starosta SDH Loučim R. Honka a starostka obce
J. Dirriglová.  Z. Huspek

Tradiční závod v okolí osady Štefle, který píše svoji historii od roku 1987, se konal
v sobotu 17. února. Na startu před hospodou se sešlo 34 závodníků a 8 psů. Za pořa‑
datele „Štefláky“ je přivítala Marie Franicová: „Již po dvanácté jdeme pěšky. Sněho‑
vé podmínky nám opět nedovolily nazout běžky,“ zavzpomínala, když závod odstar‑
tovala. Po startovní fotografii, kterou léta obstarává Jarouš Nunvář, jsme vyrazili na
trať. V hospodě čekalo jídlo a mnoho dobrot, které si účastníci přinesou na posíle‑
nou po závodě. Moc dobrý zvyk! Počasí nám přálo a zimou nasbírané kilogramy se
začaly projevovat hned s prvním stoupáním. Do cíle však dorazili všichni.
Před slavnostním vyhlášením vítězů přišly na řadu verše, které měly rovněž vzpo‑
mínkový charakter, a především měly uctít památku MUDr. Richarda Stehlíka, po
kterém je závod pojmenován. Vzpomněli jsme však i ostatní, kteří už nejsou mezi
námi. Čest jejich památce! 
Stupně vítězů obsadily ženy. Slavnostního vyhlášení se ujala Jaroslava Halamová,
šenkýřka a pokračovatelka hospodského řemesla na Šteflích. Na prvním místě se
umístila Romana Halamová, která do cíle dorazila v doprovodu tří psích mazlíčků.
Druhá protnula cílovou pásku Martina Kailová a bronzovou příčku obsadila Kateři‑
na Ungrová. Všechny obdržely na památku medaile. Hospoda na Šteflích nese rodin‑
nou tradici někdy od roku 1880, kdy ji při své bednářské živnosti zřídil Tomáš Hala‑
ma. Proto také místní užívají někdy název „U Bednářů“.  Po zhodnocení závodu se
Marie Franicová ujala kytary a začala ta nejkrásnější část. Některé písničky zalétly
i do nebíčka těm, co jsou stále v našich srdcích. Poté muzikantské žezlo převzal Jir‑
ka Löffelmann s dcerou Eliškou a rozjeli to jako legendární kapela ŠLAPETO. Rázem
zpívala celá hospoda, šenkýřka dobré pivo točila a celá parta se dobře bavila…
Nejmladším účastníkem byl dvouletý Adámek Polák, který převážnou část trati ab‑
solvoval v kočárku. Nejstarším závodníkem byl Jiří Krejčí, 77 let. Úplně nejstarší
účastnicí však byla paní Marie Domlátilová, která se ve svých devadesáti letech při‑
šla podívat na start a pozdravit závodníky. Děkujeme a přejeme hodně zdraví a stále
stejný elán a zájem o veřejné dění. Příští rok opět na Šteflích na shledanou!  

Za účastníky závodu Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář

Hana Matějková, která má svoje hudební
začátky spojené se Základní uměleckou
školou ve Kdyni, převzala ocenění Plzeň‑
ský Orfeus. V současnosti je žákyní ZUŠ
Terezie Brzkové v Plzni.
Laureátům předal ceny předseda správní
rady nadace Petr Náhlík spolu s ředitelkou
nadace Alenou Kozákovou na plese Nadace
700 let města Plzně 10. února v Měšťanské
besedě.
O udílení ceny za mimořádné úspěchy a re‐
prezentaci města v oblasti vážné hudby roz‐
hoduje odborná porota složená ze znalců
v oblasti hudby a kultury a představitelů Na‐
dace 700 let města Plzně, poté rozhodnutí
schválí správní rada nadace. Plzeňský Orfeus
má včetně nově oceněných 47 laureátů. Jeho
mladší sourozenec ‐ Plzeňský Orfeus junior
má nyní 28 laureátů. V obou kategoriích zís‐
kali někteří cenu opakovaně. Součástí je skle‐
něná skulptura, pamětní list a ve starší kate‐
gorii finanční odměna na hudební rozvoj. 
Cena pro starší kategorii je z dílny sklárny
Rückl a byla navržena právě pro toto ocenění.
Ceny jsou udělovány vždy za daný kalendářní
rok v kategorii do 15 let ‐ Plzeňský Orfeus ju‐
nior a nad 15 let ‐ Plzeňský Orfeus, studen‐
tům plzeňských škol. ZUŠ Plzeň

Šteflovská pětka R. StehlíkaPlzeňský
Orfeus

Také děti z Kouta a okolí báječně zatančily
a zasoutěžily na maškarním plese. E. Šímová

Dobrovolní hasiči stojí před sezónou
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Pro zahrádkářský spolek v Chodské Lhotě byly hlavním téma‑
tem výroční schůze volby výboru. Dostal však plnou důvěru i na
dalších pět let, už není nejmladší, ale věřím, že pomohou mladí,
kteří mají o práci ve spolku zájem. Dle hodnocení uplynulého
roku jednatelkou Vendulou Jägerovou je zřejmé, že spolek ne‑
zahálí! Ač úroda jablek nebyla dobrá, moštovalo se, moštárna
byla v provozu tři soboty. Tradičně je naší největší akcí turistic‑
ký pochod Chodská Bůta, loni se povedla velmi dobře. Také dal‑
ší akce v Lomečku, který spolek udržuje, se dařily a majetek
spolku byl řádně udržován. Také hospodářka Jaroslava Šteflová
konstatovala dobré hospodaření. Předseda spolku Miroslav Ba‑
yer poděkoval za důvěru a požádal přítomné o spolupráci. Udě‑
lali jsme kus práce, ale najdou se i tací, kteří dílo znehodnocují
a kradou. Bohužel se to týká návštěvníků Lomečku, kde došlo
ke zcizení části majetku. Druhým problémem jsou nájezdy mo‑
torkářů, kteří se pohybují v chráněném území a ničí nejen lesní
porost, ale i přístupové cesty. V závěru poděkoval zahrádkářům
starosta obce Ing. Miroslav Jäger, váží si jejich práce a nabídl
pomoc jak na Bůtě, tak i jiných akcích. Za hasiče zastoupil ne‑
mocného starostu spolku Josef Stuiber. Ocenil velmi dobrou
spolupráci obou spolků a popřál všem pevné zdraví. Přítomné
členky přišly na schůzi v dresech zahrádkářů a moc jim to slu‑

šelo, jak je vidět na fotografiích Jarouše Nunváře. Nezklamal
ani Pepa Brančák Koutník, který se tentokráte staral o zábavu
přítomných dam a úkol splnil na jedničku. Prohlédli jsme si ta‑
ké dvě alba ze zahrádkářské činnosti, které příkladně vede pa‑
ní Jägerová. Pan Nunvář přinesl mnoho fotografií a tak se vzpo‑
mínalo a diskutovalo a také nám, paní šenkýřko, chutnalo. Díky
paní Strnadové za poskytnutý azyl i skvělou večeři.  

Za zahrádkáře Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář

Zahrádkářský spolek v Chodské Lhotě

Vedle běžného vyučování, občas zpestřeného
nějakým alternativním výukovým programem,
jako jsou projektové dny na domažlickém gym‐
náziu, návštěva zeměpisného pořadu v rámci
projektu Svět kolem nás či společný česko‐ně‐
mecký projekt Next stop Folmava, nás v únoru a
březnu zaměstnaly hned tři velké akce: dva ly‐
žařské výcviky a den otevřených dveří.

Přestože jsme si ve třetím únorovém týdnu
byli sněhem na Šumavě téměř jistí, matka příro‐
da nás zaskočila a „lyžák“ na Špičáku se stal čás‐
tečně turistickou záležitostí. Můžeme tak aspoň
tvrdit, že byl neobyčejně pestrý. Díky obětavosti
několika nadšenců na Alpalouce, v tu dobu jedi‐
né funkční sjezdovce v Plzeňském kraji, se nám
podařilo aspoň 2,5 dne lyžovat. Ve zbylém čase
jsme si udělali výlet na Čertovo jezero i Pancíř,

svezli se historickou lanovkou, podebatovali
s členy horské služby i probádali rozsáhlé info‐
centrum v Železné Rudě. V následujícím týdnu
potom odjela parta zkušenějších lyžařů do ra‐
kouského Tauplitzu, kde za výborných sněho‐
vých podmínek polykali kilometry na alpských
svazích od rána do večera. Jsme moc rádi, že tím
započala spolupráce s domažlickým gymná‐
ziem a jejich nabídka společných výcviků v Ra‐
kousku platí i do budoucna.

V neděli 10. března proběhl na naší škole
v dopoledních hodinách den otevřených dveří.
Příchozí mohli nejen do většiny učeben, těloc‐
vičny, dílen, družiny i jídelny nahlédnout, ale
pro zejména dětské návštěvníky byl připraven
doprovodný program, zahrnující mj. tvůrčí díl‐
ničku, soutěže v tělocvičně i na školním hřišti,

možnost vyzkoušet si práci s interaktivními
pomůckami nebo programování robotů. Velký
úspěch slavila také poměrně nová výuková po‐
můcka: brýle pro virtuální realitu. Velmi nás tě‐
ší, že si do mrákovské školy našlo cestu velké
množství návštěvníků, mezi nimiž samozřejmě
nechyběli ani bývalí a budoucí žáci. ZŠ Mrákov

Zahrádkářky. (JN)

Všerubská škola již dlouhodobě využívá
nabídek plzeňského spolku Ametyst, který
tentokrát přijel s programem pro mladší žá‐
ky – Nakrm svého ptačího souseda. Při ven‐
kovních aktivitách si žáci všímali nejen pta‐
čích zástupců, ale pozorovali a vyhodnoco‐
vali i další znaky zimní přírody. V teple třídy
potom vyrobili ze šišek, sádla a semínek
drobná krmítka pro ptáčky.  Renata Reifová

Ptačí sousedé

Lyžařské výcviky a otevřené dveře
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Brnířov – svěcení Brnířovského
znaku v kapličce Brnířova 16. 11. 2013
o Brnířovské pouti farářem Mirosla‐
vem Kratochvílem z kdyňské farnosti.
Podobu znaku si vybrali sami občané
Brnířova v referendu. Znak je ve tvaru
erbu, v horní části je brnění,
po stranách pak udice, ve
spodní části je pařez. Znak
má zelenohnědobílou bar‐
vu. K vysvětlení těchto sym‐
bolů:

Obec Brnířov se váže
k hradu Rýzmberku a pan‐
ství k němu náležejícímu ja‐
ko součást jeho od nepamě‐
ti až do r. 1848. Hrad Ryžm‐
berk a dějiny jeho znamenitě vypsal
historik August Sedláček v IX. díle
svých „Hradů, zámků a tvrzí Království
Českého“ na str. 59‐72 v stati Ryžm‐
berk hrad – jméno z německého Rie‐
senberg – Obří hrad. Ten byl podle p.
Sedláčka založen ve 13. století. Tam
uvádí, že v roce 1508 byl vložen do
zemských desek Břetislavem Švihov‐
ským z Ryžemberka dvůr poplušní
pod zámkem, Kdyně městečko se dvo‐
rem, vsí Břevňov, Hluboký, Nová Ves,
Prapořiště, Smržovice, Žlibkov, Zřícho‐
vice, Modlice, Zimoběšice, Mlynářice,

Markvartice, Stanětice, Stažnec. Tak
pan Sedláček uvádí Brnířov při Ryžm‐
berku poprve v r. 1508.

Jméno Břevňov je snad odvozeno od
staročeského Brniče ‐ později platnéř
– výrobce brnění a zbroje. Po zničení a

opuštění hradu Rýzmberka
byla správa statku přenese‐
na do nedalekého Kouta. Při
koutském velkostatku zůs‐
tal Brnířov až do konce feu‐
dalismu. Podle berní ruly
z r. 1654 měl tehdejší Brní‐
řov 13 hospodářských
usedlostí. V r. 1757 bylo ve
vsi 17 hospodářů, z řemesel
jsou připomínány 2 kováři,

1 tesař a 1 kovář. Topograf Lommer
uvádí v r. 1839 v obci Bremirschen ne‐
bo též Brniřov 30 usedlostí a 283 oby‐
vatel. V r. 1930 zde existovalo již 76
domů, v nichž žilo 352 obyvatel. V mi‐
nulosti se Brnířovským přezdívalo Pa‐
řezáci nebo Parezáci. Název upomíná
na doby, kdy Brnířovští vozili z obe‐
cních lesů pařezy, shromažďovali je
před usedlostmi na hromadách a tepr‐
ve za tuhé zimy je zpracovávali na topi‐
vo. Od r. 1985 stojí na brnířovské návsi
pařez připomínající tuto tradici.

Libuše Hynčíková

V naší obci jsme si Mezinárod‐
ní den žen přejmenovali na
Mrákovský den žen a slavíme
ho teprve třetím
rokem. 
Oblíbená party
děvčat a žen se
konala 8. března
v kulturním do‐
mě ve Starém
Klíčově. Sál byl
zaplněn a ženy
se skvěle bavily.
Každá dostala
u vstupu karafi‐
át a vylosovala
si tombolu. Většina přinesla do
společného rautu něco dobré‐
ho na zub. 
Večer zahájil starosta obce přá‐
ním k svátku. Následoval boha‐
tý program ‐ nejdříve vystoupi‐
ly děti z MŠ Mrákov, pak zatan‐
čily dívky z taneční skupiny
ZUŠ v Domažlicích s choreogra‐
fií Venduly Brettschneiderové.
Nechyběla ani módní přehlídka
Šárky Köglerové, modelkami se

staly odvážné místní ženy.  Po‐
bavily jsme se při losování tom‐
boly nebo s rekvizitami ve foto‐

koutku. Zakou‐
pením drobných
rukodělných vý‐
robků jsme si
udělaly radost a
přispěly na útu‐
lek pro kočky.
Vybráno bylo
5.700 Kč.
Jako překvapení
večera si organi‐
zátorky připra‐
vily vystoupení

„Mrákovské akvabely“, které
bylo oceněno bouřlivým po‐
tleskem. Na závěr zahrál DJ
Misch hity 80. a 90. let.
Celý večer dokumentovala
Marcela Vondrašová a část ve‐
čera i regionální televize FILM‐
pro. Reportáž je umístěna na
webových stránkách obce Mrá‐
kov.  

Eva Květonová, foto 
Marcela Vondrašová

Mrákovský den žen

Mezinárodní den žen mají ve Starci spojený s hasičským bálem a ani le‑
tos tomu nebylo jinak. Hrála kapela Horalka, které místní prostředí ne‑
ní cizí. Nechyběla sváteční atmosféra, jež doplňovaly karafiáty, které si
ženy vytančily. Stoly byly plné chlebíčků a chuťovek. Všichni si užili pří‑
ležitost jednou za čas vynést sváteční šaty, hlavně pak naše ženy, ma‑
minky i babičky. Však také pánům to v oblecích slušelo. Celý večer se
tančilo, pilo a jedlo, zábava pokračovala do brzkých ranních hodin. Tě‑
šíme se na příští rok. Jana Stará, Michal Amruz

Letošní ročník Deskohraní ve školní jídelně Masarykovy ZŠ ve Kdyni opět překonal očekávání. Nabídka zahr‐
novala více než padesát moderních deskových her pro děti, začátečníky i pro náročnější hráče se zkušenostmi.
Účastníci nemuseli znát pravidla předem, neboť instruktoři z PS Safír Kdyně ochotně vysvětlili každou hru do
nejmenších detailů. Mezi oblíbené hry se tentokrát zařadily i ty jednodušší, jako Veselý Kurník, Leo musí ke ka‐
deřníkovi, Bobří banda nebo Zajíc a želva. Nicméně nechyběli ani odvážlivci, kteří se pustili do náročnějších her,
například Odhodlaní: Normandie či Lovci noci. Součástí akce byl tradiční turnaj ve hře Pakal, kde tři nejlepší hrá‐
či získali pěkné ceny. Za bezplatné poskytnutí prostorů patří dík Masarykově ZŠ ve Kdyni a firmě Albi za spon‐
zorství her. Foto na Facebooku PS Safír Kdyně.   Petr Dikan, organizátor akce a vedoucí Deskoherního oddílu

Ve Starci bál zaplnil sál

Kdyňské Deskohraní představilo nad padesát her

Kronika Brnířova č. 2

PYŽAMÁK VE LHOTĚ
Pyžamový bál byl v minulosti záležitostí volejbalového oddílu, ten

se rozpadl a tak v tradici pokračují Veronika Pechová a Daniela Jílko‐
vá s těmi, kdo chce pomoci. Ovšem manželé Ota a Míra to mají povin‐
né! 85 lidí tančilo a pilo, dokud Míla Šobr hrál. V tombole nechybělo
ani letos zrní, vstupenky na příští rok, balíky slámy a poukázky. Všem
sponzorům děkujeme! Výtěžek je používán opět pro děti, ať už na Po‐
hádkový les nebo na Dětský den. Příští bál je 15. 3. 2025.  

Za Lhoťáky Milan Zajíc, foto Veronika Pechová
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n Do všerubské školy pozvali na besedu
o bezpečnosti dětí na sociálních sítích
Mgr. Radku Mikulíkovou? Ve škole na toto
téma již besedovala se žáky 3.–5. ročníku.
Beseda probíhala ve velmi přátelské a ote‑
vřené atmosféře. Přítomní se seznámili s ri‑
ziky při používání různých sociálních sítí a
hlavně s tím, jak jim předcházet a jak využí‑
vat sítě co nejbezpečněji, uvedla R. Reifová.
n Velikonoční dílnička pro děti za podpo‑
ry obce Mrákov se konala 17. března? Le‑
tos byla opravdu velmi nápaditá – zdobení
perníčků, malování vajíček, výroba berušek,
oveček, kuřátek nebo proutěné dekorace na
zeď. Nejvíce práce dětem zabral zajíček na
velikonoční  osení, napsala Eva Květonová
n Podpora neformálních pečujících po‑
kračuje? Jde o projekt s názvem „Podpora
komunitních a sociálních aktivit na území
MAS Pošumaví". Podporujeme neformální
pečovatele v jejich péči o své blízké v domá‑
cím prostředí. „Některým pečujícím pomá‑
háme individuální formou – učíme, jak efek‑
tivně provádět hygienu, provést převaz rány,
nebo zajišťujeme péči v momentě, kdy si pe‑
čující potřebuje zajistit něco neodkladného
na úřadech,“ přibližuje některé způsoby po‑
moci terénní pracovnice Vlaďka Meruňko‑
vá. Kromě individuální podpory pravidelně
každý měsíc probíhají podpůrné skupiny,
kde se schází neformální pečující a sdílejí
své zkušenosti, trápení, ale i radosti. Pokud
Vás téma zajímá, neváhejte nás kontaktovat
telefonicky na 725 746 189 nebo e‑mailem
na pecujici@domavekdyni.cz. Služby jsou
poskytovány zdarma.  Za tým Doma ve Kdy‑
ni Mgr. Tereza Kazdová
n Cyklistický seriál AC Heating cup
2024 ‑ Pohár Plzeňského kraje startuje
21. dubna v Domažlicích? V rámci seriálu
se uskuteční šest závodů horských kol ‑ Do‑
mažlice, Touškov, Rakovník, Klatovy, Plzeň a
Čerchov. Informace a online registrace jsou
k dispozici na webu ‑ https://ppk‑hk.cz/.
n V Nové Vsi proběhla přednáška a kon‑
zultace k dotacím z fondu Nová zelená
úsporám light? Pomoc se zpracováním žá‑
dosti a odborných posudků zájemcům nabí‑
zeli odborní konzultanti MAS Český les, z. s.
n Soutěž Stavba roku Plzeňského kraje
vyhlásil hejtman Rudolf Špoták spolu se
statutárním městem Plzeň, Minister‑
stvem průmyslu a obchodu, ČKAIT, Sva‑
zem podnikatelů ve stavebnictví a Obcí
architektů? Až do 19. dubna mohou stavby
dokončené v loňském roce přihlašovat jejich
vlastníci, zhotovitelé, investoři nebo projek‑
tanti. 
n V Pocinovicích v sokolovně každoroč‑
ně připravují zaměstnanci ZŠ Pocinovice
maškarní bál? Letos se konal 9. března.

Víte, žeVíte, že ......
Program v Techmanii
Prostředky z projektu OP JAK využili vše‐

rubští školáci k návštěvě plzeňské Techmanie.
Mladší žáci si v progra‐
mu Malý záchranář vy‐
zkoušeli, jestli znají
správná telefonní čísla
integrovaného zá‐
chranného systému, ví,
kam a kdy zavolat o po‐
moc a co je důležité
sdělit záchranářům.
Skládali lidskou kos‐
tru, povídali si zajíma‐

vosti o lidském těle. Starší žáci se proměnili
v malé badatele a v laboratoři si díky progra‐
mu Zvířecí letci mohli pod mikroskopy pro‐
zkoumat nejen těla hmyzu, ale i ptačí pírka a
jejich obdivuhodnou stavbu. Dozvěděli se zají‐

mavosti o těch nejmenších, ale i největších či
nejrychlejších letcích. V pracovních listech do‐
plňovali údaje, které nalezli v jednotlivých ex‐
pozicích, porovnávali svoje schopnosti se

schopnostmi živočichů a luštili da‐
nou tajenku. Mladší žáci ještě nav‐
štívili projekci filmu Za Slunce a
ještě dál a starší žáci film Astro‐
naut: Z oceánu do kosmu. 

Velikonoční dílničky
Letos se zástupkyně rodičů dětí

ZŠ a MŠ Všeruby domluvily a uspo‐
řádaly ve škole společnou akci. Na
čtyřech stanovištích si děti s po‐
mocí rodičů mohly ozdobit jak
sádrové, tak přírodní kraslice, vy‐

robit velikonočního beránka a tatínkové po‐
mohli s pomlázkami. Všichni byli zapojeni, a
tak pomalu nezbyl ani čas na kávu. Ovšem děti
si na domácí mazanec a velikonočního berán‐
ka čas našly. Renata Reifová

Se všerubskou školou

Ve Lhotě Mají Dobré Ženy

MDŽ se v Chodské Lhotě slaví tradičně pod názvem Máme Dobré Ženy. Také letos pří‑
tomné dámy přivítal starosta obce Ing. Miroslav Jäger a popřál jim k jejich svátku.
O velmi dobrý program oslavy se postarala skupina Beseda Domažlice. Páni, dámy
Beseda začíná... Tento salónní slavnostní tanec předvedly domažlické tanečnice jako
Hanáckou a Slezkou besedu, které jsou o něco mladší než Česká beseda. Odměnou
jim byl bouřlivý potlesk zhruba padesátky místních žen. Po tomto programu nastou‑
pil Miloslav Šobr a svoji gratulaci ženám pojal také stylově, harmonikou a lidovými
písničkami, tak, aby si mohly přítomné také zatančit i zazpívat. Poté členové místního
zastupitelstva v čele s panem starostou obdarovali přítomné krásnou kytičkou. Ve
Lhotě se MDŽ DRŽÍ A DRŽET BUDE!  Za Lhoťáky Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář



TJ Slavoj Koloveč, oddíl rekreačního sportu, pořádal v sobotu 10. února dětský maškarní
bál s diskotékou. Na děti čekaly nejrůznější soutěže, tombola i ocenění masek. Odpoledne
zpříjemnil reprodukovanou hudbou DJ Fogy.  Petra Křížová, foto Petr Dolejš
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Na dětech nám záleží
S MAS Český les, z. s., děti vytvářely vlastní komiks.
Díky projektu Místní akční plán rozvoje vzdělávání (MAP) proběhl ve spolu‐
práci s Městskou knihovnou ve Kdyni Komiksový workshop určený mladším
žákům. Jeho průvodcem byl známý komiksový scénárista Ing. Daniel Vydra.
Žáci ze základních škol ve Kdyni, Koutě na Šumavě a Pocinovic se na celé do‐
poledne staly ilustrátory, scénáristy i herci vlastních komiksových příběhů.
Dozvěděli se o historii komiksu a jeho různých podobách. V souvislosti s ko‐
miksovými hrdiny padala nejčastěji jména jako Spiderman, Pokémoni, Kapi‐
tán Bombarďák. Zapomenut ale nebyl ani Čtyřlístek či Rychlé šípy.  „Děti si asi
nejvíce užily ztvárnění vlastních komiksových příběhů s použitím kostýmů a
dramatické četby. Věříme, že se nám podařilo jim tento literární žánr připo‐
menout a bude mu věnováno i více pozornosti v hodinách čtení“, uvedla Ing.
Eliška Zachariášová, MAS Český les, z. s.

Čarodějnice, piráti nebo i modernější Spiderman. Zkrátka
byla to přehlídka krásných kostýmů. A nejen to – děti si s ro‐
diči užily spoustu legrace. I letos jsme hráli osvědčenou kla‐
siku, která děti baví – lovení žížalek nebo židličkovanou. Na
řadu ale přišly i hry, kdy děti měly držet rovnováhu a zároveň
procházet slalom nebo lovit lentilky brčkem. Nezapomněli
jsme ani na nejmenší, mohly skládat lego podle připravených
obrázků. Do‐
konce jsme
zvládli i curling
bez ledu! Dě‐
kuji všem, kteří
se na přípravě
m a š k a r n í h o
karnevalu i ob‐
čerstvení pro
děti podíleli. 

Šárka Kraftová

Po komiksu do knihovny

Žáci z pátého ročníku se nejdříve zúčastnili ve Kdyni komiksového
workshopu pořádaného MAS Český les a poté si šli prohlédnout místní
knihovnu. ZŠ Pocinovice

Nominujte svého blízkého na cenu za
celoživotní přínos Plzeňskému kraji
nebo za záchranu lidského života.
Pokud znáte ve svém okolí někoho, kdo
nezištně pomohl zachránit život, mů‑
žete ho nominovat na Cenu hejtmana
za záchranu lidského života v roce
2023. Dále je vyhlášena také Cena hejt‑
mana za celoživotní přínos Plzeňské‑
mu kraji, kam je možné přihlásit osob‑
nost, která svou prací přispěla k do‑
brému jménu Plzeňského kraje. Nomi‑
naci je možné zaslat do 1. 6. 2024. For‑
mulář a všechny potřebné informace
jsou k dispozici na tomto odkazu ‑
https://www.plzensky‑kraj.cz/nomi‑
nujte‑sve‑blizke‑na‑cenu‑hejtmana‑
za‑celozivo. (red)

Cena hejtmana

Karneval ve Vsi

Dětský maškarní v Kolovči



Se svým vystoupením „Machr a princezna“ navštívil
Dlažov Václav Kopta s manželkou Simonou Vrbickou a
novinářkou, spisovatelkou Marií Formáčkovou. Veselým
vyprávěním o 41letém hereckém manželství jsme tak
společně oslavili letošní MDŽ. Cesta herců do naší soko‐
lovny nebyla jednoduchá. Nejprve odbočili dřív a octli se
na cestě do polí, dojeli až k místnímu kravínu, a až po této
vyhlídkové jízdě našli náš kulturní stánek. Podstatná část
vystoupení se věnovala Václavově Vášni pro řízení auto‐
busu, a to ještě nikdo netušil, jaké ho na konci čeká pře‐
kvapení.  Během závěrečného potlesku přišel na pódium
pan Bláha a věnoval panu Koptovi výbavu pro řidiče
autobusu včetně série odznaků za ujeté kilometry bez ne‐
hody. Jak velká byla radost z nečekaného dárku svědčí e‐
mail od paní M. Formáčkové: „Včera to u vás bylo moc pří‑
jemné a pro Vaška Koptu dojemné, celou cestu nemluvil o
ničem jiném, než o dárcích, které u vás dostal. Posílám Vám
fotografii a Vašek by byl moc rád, kdybyste ji poslala také
panu dárci, který ho tak potěšil. Moc za vše děkujeme a ať se vám daří. Marie“. 

Na výlet do Dlažova vzpomínal V. Kopta i v pořadu Českého rozhlasu 2 „Zlaté časy“ v neděli 17.
3. (poslech i ze záznamu, zhruba 31. minuta pořadu).      Marta Tomanová, starostka obce Dlažov
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Machr a princezna v Dlažově

Jak se dostal traktor do Brnířova? Bylo to
v březnu 1946, když se sešlo 5 velkých sed‑
láků z Brnířova u Husníků, aby společně
prodiskutovali myšlenku na založení druž‑
stva, kde by společně hospodařili. Museli by
ale do družstva vložit své pozemky, dobytek
i stroje. Kdyby se myšlenka uskutečnila,
hospodařili by na větších polích, dobytek by
byl ustájen v jedné velké stáji, což by bylo
výhodnější při dojení a krmení. Bylo ale i ri‑
ziko, že když podnik zkrachuje, přijdou sed‑
láci o majetek po generace nashromážděný.
I přes všechna rizika se dohodli, že družstvo
založí. Pozor, nejednalo se o JZD, ta vznika‑
la i násilím až o 3 roky později. A tak bylo
v Brnířově založeno snad první družstvo
v ČSR s názvem „Zemědělské a obchodní
družstvo Ranč spol. s. r. o.“ se sídlem v Brní‑
řově. V té době jim známý financ nabídl
možnost převzít 80 ha orné půdy ze zaniklé
vesnice Schneiderhof – Myslív na hranici
s Německem. Tak by měli dohromady se
svými 60 ha v Brnířově celkem 140 ha orné
půdy. Začali hospodařit, ale šlo to pomalu
s pěti páry koní. Věděli, že potřebují nové
moderní stroje a traktor. Několikrát byli na
okrese se žádostí o přidělení traktoru. Asi
při třetí žádosti dostali potvrzení k převzetí
traktoru od jednoho sedláka na Poběžovic‑
ku, který si traktor přivlastnil z velkostat‑
ku. Brnířovští ihned sedli na motorku a od‑
jeli pro traktor. Když přišli na dvůr sedláka,
mávali potvrzením z okresu, ale ten vyběhl
se sukovicí v ruce, tak se rychle vrátili do
Brnířova. Své žádosti stále opakovali. Lou‑
ky a pole v Brnířově i na Myslívě řádně ob‑
dělávali, úrodu sklízeli, dřeli od rána do no‑
ci. Až na podzim roku 1946 se podařilo přes
známého z Prahy získat poukaz na nový
traktor, k vyzvednutí ve skladu UNRA v Bělé

pod Bezdězem. Losovalo se, kdo pro traktor
pojede. Los padl na Webera‑Uhráka, který
k funkci předsedy dostal ještě funkci trakto‑
risty. A tak se Weber hned druhý den vypra‑
vil vlakem pro traktor. Když přijel na místo,
vedli ho dlouhou řadou nových traktorů, až
se zastavili u jednoho a řekli „ten je váš“.

Měl velká zadní kola a na kapotě nápis
„JOHN DEERE“ (po delší době se název v Br‑
nířově zkomolil a zdomácněl název „ŽON‑
DÝN“). Jenže při předávání nastal problém.
Začalo pršet a traktor neměl boudu. Tamní
zaměstnanci poradili, že mnozí jiní majite‑
le nových traktorů si je posílají domů vla‑
kem. A tak i Weber nechal naložit traktor
na vagon a sám odjel domů vlakem. Trak‑
tor stál i s příslušenstvím 80.000,‑ Kč. V Br‑
nířově bylo velké zklamání, když přijel bez
traktoru. Chodili každý den na kdyňské ná‑
draží, ale traktor stále nepřicházel. Až v so‑

botu přišel zřízenec z nádraží se zprávou,
že traktor stojí na nádraží. Weber se pro něj
hned rozběhl a za chvíli už bouřil „ŽONDÝN“
v Brnířově. Byla u něho zapřažená ještě ká‑
ra a pluh dvoják originál JOHN DEERE.
A tak když Weber začal hned po obědě orat,
seběhla se celá vesnice. Všichni chválili

brázdu i rychlost orby až do doby, kdy se
uprostřed pole traktor zastavil. Zjistilo se,
že došel petrolej. Ostatní přihlížející sedláci
byli zklamaní, že se bude muset kupovat
petrolej, kdežto jejich koně potřebují jen
oves a seno, které si sami vypěstují.
Nakonec ŽONDÝR sloužil i v později vzniklém
JZD až do šedesátých let, kdy byl nahrazen
novými traktory ZETORY a on sám odešel do
našich hutí. A to je příběh o historicky prv‑
ním traktoru, který jezdil v Brnířově a okolí.  

Mirek Beneš, zdroj: Kniha Ranč, 
Mojmír Klánský a z vyprávění pamětníků

První traktor v Brnířově

NOVÁ ZELENÁ
ÚSPORÁM LIGHT
nabízí finanční podporu až do výše
240 tisíc korun pro seniory a do‑
mácnosti s nižšími příjmy na rychlé
a jednoduché zateplení domů, vý‑
měnu oken a dveří či solární ohřev
vody. Peníze dostanete předem,
k elektronické žádosti není třeba
složité papírování. Na požádání po‑
řádáme besedu s občany přímo
v obci. Více v MAS Český les, z.  s.,   
e‑mail: info@masceskyles.cz, tel.:
602 168 171, 774 369 333.



DUBEN
n 13. 4. Kout na Šumavě – burza
dětského oblečení, 9.00 – 12.00
hod., sokolovna

n 13. 4. Prapořiště – divadelní
představení Ruprecht, zahraje di‐
vadelní spolek Máj, 19.00 hod., so‐
kolovna, pořádá TJ Sokol

n 15. 4. Kdyně – synagoga – Pe‐
sach, 14.00 hod., L. Brychová

n 16. 4. Kdyně ‑ vernisáž fotogra‐
fií Krajina a příroda mého domova,
MUDr. Karel Iha, sál muzea, výsta‐
va potrvá do 17. 5.              

n 17. 4. Kdyně – vycházka TIC
Kdyně: Kanice‐Netřeb‐Kdyně
/12,2 km/, vede Klemsová, SRAZ:
Kdyně, aut. nádr., odjezd busem ve
13:30, příj. Dom. 13:48; odj. z Dom.
14:00 do Kanic. Po žluté značce do
Kdyně.          

n 20. 4. Kdyně – kurz malování
s Annou Halasovou, 9.00 hod., sál
muzea

n 21. 4. Kdyně – kurz malování
s Annou Halasovou, 9.00 hod., sál
muzea

n 24. 4. Kdyně – vycházka TIC
Kdyně:  Mlýneček ‐ Filipova Hora ‐
Šnory ‐ Spálený vrch‐Sedlácká ces‐
ta ‐ Česká Kubice /8,3 km/, vede
Švejnoch, SRAZ: Kdyně, aut. nádr.,
odjezd busem 12:11 na Mlýneček,
příj. 12:32. V cíli občerstvení v re‐

stauraci. NÁVRAT: busem 15:48 do
Domažlic, příj. 16:15, přestup
16:33 směr Kdyně, příj. 16:53.

n 24. 4. Kdyně – prohlídka syna‐
gogy – Pesach, 18.00 hod., L. Bry‐
chová

30. 4. Nová Ves – stavění máje

KVĚTEN
n 1. 5. Koloveč – prodej sazenic,
8:00 hod., KD

n 1. 5. Kdyně – autobusový výlet
TIC Kdyně: Bečov nad Teplou, re‐
likviář sv. Maura ‐Bor u Tachova,
zámek a Loreta /8 km/, vedou Bry‐
chovi

n 3. 5. Koloveč – uctění památky
obětí I. a II. světové války a osvobo‐
ditelů Kolovče z řad americké ar‐
mády v Kolovči, 13.15 hod., u bu‐
dovy úřadu městyse

n 4. 5. Sedlice – hasičská soutěž
okrsku Zahořany, 13.00 hod.

n 7. 5. Nová Ves – lampionový
průvod

n 8. 5. Kdyně – autobusový výlet
TIC Kdyně: Žichovice ‐ Nezamysli‐
ce ‐ Rabí ‐ Hrádek u Sušice /7 km/,
vedou Brychovi

n 9. 5. Úborsko ‑ Novelizace zá‐
kona o obcích v praxi, penzion
U Jandů, 9. 00 hod. 

n 9. 5. Kdyně – Den Evropy a 20.
výročí Svatojakubské cesty, pěší

výlet po Svatojakubské cestě ‐ Kdy‐
ně ‐ Tanaberk ‐ Všeruby /9 km/ Jo‐
sef Altmann, Karl Reitmeier, SRAZ:
park u Muzea příhraničí v 10:00

n 11. 5 Černíkov, 29. pěší výlet
"Co je za humny ‐ aneb jarních 10
km" kolem Starého Plzence, zám‐
ku Kozel, rotundy sv. Petra a Pavla.
 Organizuje J. Sedláčková, obecní
úřad. 

n 12. 5. Koloveč – oslava Dne
matek, 14.00 hod., KD

n 15. 5. Kdyně – vycházka TIC
Kdyně: Pocinovice‐Hadrava‐Nýr‐
sko, posezení v Zemance, židovský
hřbitov /11km/, vedou Brychovi,
SRAZ: Kdyně, vlak. nádr., odjezd
vlakem v 8:31 do Pocinovic, přes
Hadravu do Nýrska do hospůdky
Zemanka, zde oběd, prohlídka ži‐
dovského hřbitova v Nýrsku s Pav‐
lem Mrázem, NÁVRAT: odjezd bu‐
sem z Nýrska, nám. 15:23 do KT,
Domažl. předm. Z KT, Domažl.
předm. v 16:12 do Kdyně 16:38

n 18. 5. Chodská Lhota – tradič‐
ní pochod "CHODSKÁ BŮTA", trasy
pro pěší  8, 15 a 20 km  a pro cyk‐

listy 25 a 50 km, start u OÚ od
10.00 do 14.00 hod., na konci cesty
v "Lomečku" občerstvení a zábava

n 22. 5. Kdyně – vycházka TIC
Kdyně: skalní útvar Neznašovy,
Žába‐Loreta‐Luby /9km/, vede
Hynčíková SRAZ: Kdyně, aut. nádr.,
odjezd busem 9:52, KT, Tyl. nábř.
příj. 10:20, odj. bus z KT Tyl. nábř.
11:05, příj. Neznašovy 11:21, NÁ‐
VRAT: bus ve 14:55, příj. 15:06 KT,
autob. nádraží, přejít na vlak, odj.
z KT v 15:40, nebo se zastavit v KT
a odjezd busem z KT, Tyl. nábř.
v 16:10, příj. Kdyně 16:38

n 24. 5. Mrákov – ZUŠ OPEN, vy‐
stoupí žáci, dechového, pěveckého
a akordeonového oddělení., dívčí
komorní sbor Campanella, decho‐
vý kvintet a dechová hudba Pištíci,
výtvarná dílna pro děti, 17.00
hod., areál TJ Sokol, v dešti sál KD

n 25. 5. Nová Ves – vycházka

n 25. 5. Brnířov – 12. Brnířovské
setkání starých traktorů a veteránů,
prezence 10.00 hod. 11.00 hod. výsta‐
va traktorů a zemědělské techniky,
14.00 hod. spanilá jízda
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Plesovou sezónu v Kolovči uzavřel Ples městyse Koloveč
v sobotu 3. února v kulturním domě. Ples zahájil starosta
městyse, následovala dámská volenka s karafiáty, tom‑
bola, nechyběl fotokoutek. Návštěvníky potěšilo vystoupe‑
ní skupiny silových gymnastů cvičících párovou akrobacii
Five fellas & Fearless z píseckého Sokola.  Hrála skupina
Music Josefa Kolorose z Klatov. 

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Kulturní servis 
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Víno, ženy, MDŽ

Stanětičtí hasiči si zpříjemnili březnovou
sobotu spojenou s MDŽ ochutnávkou mo‑
ravských vín. Představil je ve víceúčelovém
kulturním zařízení Štěpán Straka, který na‑
vedl, jak degustovat moravská vína z vinař‑
ství „Schwarz". Ochutnávalo se dvanáct
vzorků, převážně bílá vína. Každý si vybral
své, někteří si favorita odnášeli i domů.  

Hanka Hoffmannová, 
zastupitelka obce Zahořany

SDH Sedlice pořádá na počest zesnulého Jiřího Tomandla, známého milovníka veteránů, 15. června v Sedlicích u Zahořan 2. ročník
Memoriálu Jiřího Tomandla, srazu historických vozidel, motocyklů a traktorů. Vystaveno bude i jeho vozidlo, a to Chevrolet z roku
1920. Prvního ročníku se zúčastnilo přes 150 veteránů a traktorů, několik tuningových aut, navštívil nás Phantom Motorcycles Kdyně
se svými motorkami Harley‐Davidson a proletěl nad námi historic‐
ký letoun Stinson AT19.

Letos chceme na minulý ročník navázat a nabídnout zajímavý pro‐
gram. Od 12:00 hod vystoupí dechová kapela Postřekovanka, dále
rocková kapela 4Hlavy a ve večerních hodinách Revival Olympic Do‐
mažlice. Pro malé „závodníky“ budou připravena šlapací vozidla, dět‐
ské hřiště i skákací hrad. Účast potvrdila kdyňská hasičská „babička“
a opět Phantom Motorcycles Kdyně. Další program postupně zveřej‐
níme na našich facebookových stránkách ‐ Memoriál Jiřího Tomandla
nebo na webových stránkách www.hasicisedlice.cz.

Sraz účastníků je od 10:00 hod, odpoledne se chystá vyhlídková
jízda pro všechny druhy historických vozidel. Více: info@tomandl.cz.

Srdečně vás zveme a těšíme se na veteránské skvosty. Budeme se
snažit, aby si tento den užil návštěvník v každém věku.  

Jana Tomanová, SDH Sedlice

SDH Starý Klíčov pořádal dětský
maškarní karneval 28. ledna. (mv)

Zákon o obcích v praxiMAS Český les, z. s., po‐
řádala školení k tématu
zákona o obcích a jeho
užití v praxi pro starosty,
a především pro zastupi‐
tele. Přednáška zaujala
třicítku účastníků odbor‐
ností, konkrétními a
praktickými příklady.
Padlo mnoho dotazů, vy‐
měňovaly se zkušenosti,
besedovalo se.  Přes sna‐
hu přednášejícího se ne‐
povedlo téma vyčerpat.
Pro velký zájem školení
pokračuje ve čtvrtek
9. května, od 9. 00 hod.
v Úborsku, penzion
U Jandů – Přihlášky:
 info@masceskyles.cz.,
tel. 602 168 171.

Memoriál Jiřího Tomandla 



Sněhu v zimě příliš nespadlo, ale
suchých větviček z památných lip
před kostelem a hřbitovem docela
dost. Na malou brigádu vyrazila stálá
skupina, tentokrát doplněná o bratry
Matějkovy, aby uklidila nejen klestí,
ale také pod stromy na návsi.

Zleva Helena Vávrová, Zdeněk
Huspek, Martina Matějková, Božena
Khinová, Vlasta Francová a Anna Dě‑
dinová, sedí Jeník Matějka.  

Z. Huspek

Děti z mateřské školky před Domem v kožichu ve Kdyni, kde si poslechly pohádku a pak na její
motivy plnily různé úkoly. Poté si užily pohybové aktivity v parku u muzea. Největším zážit‑
kem z výletu pro ně ale bylo cestování autobusem a vlakem. MŠ Pocinovice

Ve Starci si chtěli masky více užít, a tak si
zorganizovali maškarní karneval pro děti a
rodiče. Místní sál, který v jednu chvíli pras‐
kal ve švech, byl plný spousty krásných ma‐
sek. 
O kulturní zpestření se
postaraly děti z taneční
přípravky ZUŠ Domaž‐
lice, které na vystoupe‐
ní připravila Markéta
Kubecová. Tanečnice
předvedly krásné vy‐
stoupení, v jeho závěru
do tance zapojily i obe‐
censtvo. 
Odpoledne si děti užily
různé hry a soutěže.
Každá maska si odnes‐
la alespoň malou od‐
měnu, z jejich veselého

a spontánního řádění měli největší radost
organizátoři. 
Limonádu a párek v rohlíku zajistili hasiči
z SDH Starec. Děkujeme i těm, kteří se aktiv‐
ně zapojili také do organizace. Jana Stará

Také ve Starci řádily masky
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Tradiční vepřové hody v Koutě na Šumavě se
vzhledem ke slunečnému počasí a vynikajícím spe‑
cialitám ZOD Mrákov těšily hojné návštěvě.  

Eva Šímová

Jarní brigáda v Loučimi

Maškarní rej ve všerubské škole
Protože sál kulturního domu ve Všerubech je
v rekonstrukci, uspořádala škola rej masek ve
svém prostoru. Třídy a chodby se proměnily
na malá hřiště, kde si žáci vyzkoušeli např.
florbalový slalom mezi lavicemi, hod míčkem
do kuželů, shazování pěnových plechovek, se‐
stavování obrázků a oblíbenou „židličkovou
soutěž“. Na závěr proběhla i malá diskotéka.  

Renata Reifová

Vláčkem z Pocinovic do kožichu

Vepřové hody
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Jako každoročně připravila obec Zahořany oslavu Mezinárodního dne žen. Smluvený auto‐
bus dopravil 9. března ženy ze všech místních částí obce do kulturního domu v Zahořanech,
kde bylo připraveno malé pohoštění včetně kulturního programu. Vystoupily děti z Mateř‐
ské školy Zahořany, které svými básničkami a milým tanečním vystoupením potěšily
všechny ženy v sále. Poté až do večerních hodin převzala otěže zábavy oblíbená kapela Ta‐
kyTaky. Každá přítomná žena si jako pozornost už tradičně odnášela květinu.  

Pavel Vondrovic, starosta Zahořan

Klasické MDŽ na Zahořansku

Hasičský záchranářský sbor v Domažlicích navštívily děti z MŠ Kout na Šumavě 12.
března. Hasiči jim vysvětlili smysl, důležitost jejich práce a význam spolupráce s další‑
mi složkami IZS, zdravotnickou záchrannou službou a Policií ČR. Děti si zahrály hru, ve
které přiřazovaly oblečení k postavám hasiče, lékaře a policisty. Hasiči ukázali dětem
všechny části hasičské výstroje a děti si tak mohly prohlédnout oblečení, které hasiči
při zásahu používají, ať už se jednalo o přilbu, bundu, boty, rukavice nebo kombinézu.
Zároveň jsme se dozvěděli zajímavé informace o tom, jak probíhá hasičský výjezd a co
vše musí hasiči v jeho průběhu podstoupit. Pak se podívaly na krátký film „Jak Pat a
Mat opékají špekáčky“. Následoval rozhovor na téma: „Proč si doma nemůžeme rozdě‑
lat ohýnek?“  Děti zaujaly také historické fotografie, diplomy a poháry HZS Domažlice.
Největším lákadlem však bylo hasičské auto. Zkoumaly je nejen zvenčí i s celou jeho vý‑
bavou, ale i zevnitř. Děti se tak na chvíli vcítily do role hasičů, získaly nové zážitky a vě‑
domosti, které jen tak nezapomenou. Za smysluplně strávené dopoledne domažlickým
hasičům moc a moc děkujeme! Marcela Musilová, ředitelka MŠ Kout na Šumavě

Malí záchranáři z Kouta

Už 22 let žiju mimo Kdyni, ale s ní a s mým
rodným domem v Brnířově [ano, mám rod‑
ný dům: žádnou porodnici v nemocnici!]
jsem stále spojena jakousi pupeční šňůrou.
Pořád pátrám v historii města, probírám se
osudy zdejších významných lidí, čtu si ve
starých kronikách a hledám v matrikách.
Občas z toho vznikne článek do Kdyňska ne‑
bo povídání v knihově nebo v infocentru, ale
častěji to schovám jen tak "do šuplíku" s tím,
že se později bude hodit. Někdy se podaří
najít hledaný údaj hned, někdy jej hledám
léta. Občas najdu něco drobného a přesto
zajímavého ‑ například jsem nedávno našla,
kdy se po kdyňských ulicích přestalo chodit
s bubnem a šířit tak zprávy mezi lidi.

Minule jsem zjistila, že u oficiálních míst
nelze zjistit solidní údaj, kdy jsme v jednotli‑
vých obcích poprvé zakroutili vypínačem a
nad stolem se rozsvítila žárovka. Hledám
marně v kronikách, vesměs nebyl "ten slav‑
ný den, kdy k nám byl zaveden elektrický
proud" přesně zaznamenán. (Zato jsem úpl‑
ně náhodou našla den, kdy byl v Mrákově
spuštěn veřejný vodovod, to je také dílo mi‑
nuty, kdy se doma otočí kohoutkem, někde
v potrubí se pootočí šoupátko a voda teče).
Ani v kdyňské Hourově kronice nenajdu
o elektrifikaci Kdyně nic přesnějšího než
rok, kdy se ustavila komise, pak se připravo‑
valo, budovalo a pak už se svítilo. Kdyně
s vedlejším Brnířovem byly elektrifikovány
díky přádelně v letech 1920‑1922. Ale kostel
nad městem se rozsvítil až v roce 1934.
V kterém roce dorazil proud na Hájovnu
(8 domů), na Kobylu (8 domů), na nádraží a
do tří domů pod nádražím? A co ostatní ob‑
ce? Proto se obracím k vám, kteří v rozptylu
kolem Kdyně tyto noviny čtete. Zeptejte se
babiček, co slýchaly od svých rodičů, zapá‑
trejte sami mezi sebou, až budete sedět ně‑
kdy v hospůdce u piva, nebo až půjdete ve
skupině pamětníků někam pěšky na výlet... 

Znám dosud jen (částečný) údaj o Kdyni,
Brnířovu a Dobříkovu, odkud pocházela mo‑
je matka. Ale zajímá mne nejen Kdyně, ale
i ta Hájovna, Kobyla..., nejen Prapořiště, ale
také Hamlička, Pranty, nejen Podzámčí, ale
taky Starý a Nový Dvůr, Pláně, Herštýn, nej‑
en Chodská Lhota, ale také Štefle, Výrov, Lo‑
mec, Nové Chalupy, Orlovice, Zaleč za Korá‑
bem ... a další drobné osady nebo samoty
nad obcemi našeho střediskového Kdyňska.
Pokud vypátráte ten rok, kdy se u vašich ba‑
biček poprvé rozsvítilo, prosím, napište mi
to. Budu se snažit z těchto informací zpraco‑
vat ucelený příspěvek, který si přečtete v ně‑
kterém příštím Kdyňsku ‑ a možná přidám
i tu zajímavost s bubnováním.

Do Kdyně zdraví Marta Zemanová, Řitka 
u Prahy, marta.zemanova@centrum.cz

Zeptejte se
babičky
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Do kroužku mladých hasičů při SDH Hříchovice dorůstají nové roční‑
ky dětí. Momentálně jich evidujeme 22 a další brzy přibydou. Snažíme
se děti zapojovat do běžných činností sboru, jako jsou brigády, hasičské
soutěže, výlety, oslavy apod. Na akce pro děti se zaměřujeme především
na přelomu zimy a jara. Například v březnu jsme využili možnost s dět‑
mi vyzkoušet zahořanský kuželník a uspořádali jsme tradiční dětský
maškarní bál na dupárně. V dubnu chystáme pro mladé hasiče a jejich
rodiče výlet do Prahy a v létě pak trochu dobrodružnější akci pro děti
a jejich tatínky s názvem
"kindrčundr". Nejen zá‑
bavou je živ mladý do‑
brovolný hasič: každý
rok se u nás děti zapojují
do akce Ukliďme Česko a
čistí prostranství kolem
silnic v délce cca 5 km.
Okrsková hasičská sou‑
těž je  za dveřmi, takže
od dubna začnou pravi‑
delné nácviky dětí v po‑
žárním sportu. Žádné ak‑
ce a činnosti by nešlo po‑
řádat bez zapojení rodi‑
čů, kteří jsou mimocho‑
dem řádnými členy SDH.  

Tomáš Wurm, 
SDH Hříchovice

Hříchovické mládí
Brnířov měl své zastoupení na slavnostním vy‑
hlášení ankety Sportovec Domažlicka 2023. Oce‑
nění od pořadatelů převzali za své sportovní vý‑
kony v uplynulé sezóně Václav Bouberle a Valen‑
týna Tichá. Drobnou pozornost předal také jmé‑
nem obce Brnířov místostarosta Petr Kaše.

Ing. Věra Jandová, OÚ Brnířov

Sportovec Domažlicka
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Masopustní veselí

Ve Staněticích a Hříchovicích. (hh)

V Brnířově (vj)

V Nové Vsi (ds)

V Kolovči (pd)

V Chodské Lhotě (jn)

V Loučimi (zh)

Ve Starci (js)

V Mrákově (mv)


